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قبلازسال95محاسبۀرفتوروبشهریبراساسسطحمسافتیکهبهپیمانکاردادهمیشد،انجامنمیگرفت.
کلمسافتیکهدراینسالبهرفتوروبدادهشد،ازوسعتشهریمشهدبیشتربود!بعدازپیشنهادهایی،این

رویهتغییرکردوشهرداریازسال95هزینۀرفتوروبرابراساسسطحرفتوروبپرداختمیکند.

یکی از گران ترین هزینه های خدمات شهری متعلق به مشهد است

رفت و روب های نجومی !

سلامی استاد- محیطزیستشهری،یکیازارکان
مهمسلامتیشهریاستکهباسلامتیشهروندان
آنشهررابطۀمستقیمدارد.مشهدبهعنواندومین
کلانشهرمذهبیجهانوباورودتقریبا25ًمیلیونزائر
درسال)8برابرجمعیتثابتشهری(بهخدمات
شهریومحیطزیستیویژهاینیازداردکهشهرداری
بایداهتمامویــژهایبهآنداشتهباشد.چالشهای
زیستیوشهریمانندتأمینومصرفبهینهآب،
معضلاتبهداشتیشهری،فضایسبز،رفتوروبو
بازیافتزبالههاو...ازجملهمسائلزیستیوشهری
مشهداستکهازدیدگاهمحمدحاجیانشهری،
رئیسکمیسیون»خدماتشهری،بهداشت،سلامت
ومحیطزیست«شورایشهر،مهمترینآنهامسئلۀ
آباست.ویبهدوموضوعتأمینپایدارمنابعآبیو
بهینهکردنمصرفآب،نگاهویژهایداردوقصددارد
برایایندو،برنامهریزیکارشناسانهایانجامدهد.
آنچهدرادامهمیخوانید،حاصلگفتگوییطولانیبا

دکترمحمدحاجیانشهریاست.

اولین چالشی که درحوزۀ مدیریت محیط زیست 
مشهد برمی شمارید، کدام حوزه است؟

اولینچالشمحیطزیستیدرمشهد،کهبایدهر
متخصصمحیطزیستوکشاورزیدرسطحکلانبه
آنبپردازد،مقولۀآباست.نگاهمابهمنابعآبیمشهد
بایدنگاهیویژهوراهبردیباشد.اینخیلیمهماست
کهبهدنبالپایداریدرمنابعآبیمشهدباشیم،بهویژه
درحوزۀفضایسبز.شهردارییکیازبزرگترین
مصرفکنندگانآبدرشهرمشهداستو10درصد
منابعآبیشهررابهمصرفمیرساند.بهعبارتیاگرآب
شربمشهدراسالیانه220میلیونمترمکعبدرنظر
بگیریم،شهرداریبین22تا25میلیونمترمکعب
ازآبمشهدرامصرفمیکند.حدود60تا70درصد
ازاینآبازچاههایدردستشهرداریوبقیهازآب
سدها،پسابهاودرصدکمیهمازآبشرب)2درصد(

تأمینمیشود.

شهرداری، سندی به نام »سند چشم انداز شهر 
مشهد در افق 1404« دارد که شامل توصیه هایی دربارۀ 

سطح توسعۀ فضای سبز شهری مشهد است. فکر 
می کنید با این منابع آبی که شما ذکر کردید، بتوانیم به 

این سطح از فضای سبز در مشهد دست پیدا کنیم؟
اگربخواهیمنیمنگاهیبهتوسعۀفضایسبزمشهددر
افق1404بیندازیم،میبینیمکهاینسند،سطحی
درحدود6700هکتارفضایسبزرابرایمشهدتجویز
کردهاست.بایدبهفراخورهمینسطحازفضایسبز،
به48میلیونمترمکعبازمنابعآبیدسترسیداشته
باشیم.درحالحاضروبنابهمستنداتموجود،
شهرداریمشهدبرایتأمینآبموردنیازفضایسبز
مشهد،درحدود7/8میلیونمترمکعبدرسالکمبود
دارد؛یعنیپایداریمنابعآبدرشهرمشهدبرای
مصرفدرحوزۀفضایسبز،ازاهممسائلیاستکه
شهرداریبایدآنرانصبالعینودراولویتاقدامات

خودقراردهد.

عده ای از کارشناسان به پوشش گیاهی شهری چمن 

خرده می گیرند و می گویند که این نوع پوشش گیاهی 
به آب زیادی نیاز دارد و با کمبود منابع آبی مشهد، 

سازگاری ندارد. نظر شما چیست؟
بلهدقیقاً.دومینمطلبدربارۀآب،موضوع»مدیریت
مصرفآب«است.مصرفآبدووجهیاست.ازیک
سو،بایدبهدنبالمنابعپایدارآبیباشیموازسوی
دیگرمصرفآبرابهینهکنیم.یکیازراههایمدیریت
مصرفبهینهدرفضایسبز،جستجویگونههای
گیاهیکمنهادهوبانیازکمبهآباســت.هرچند
ایننوعگونههاممکناستبازدهیاکولوژیککمتری
نسبتبهگونههایحاضرداشتهباشند،باافزایش
سطحکشتاینگیاهان،میتوانیمایننقصراجبران

کنیم.

چه راهکارهایی برای مدیریت مصرف صحیح آب 
توسط شهرداری پیشنهاد می کنید؟

برایافزایشبهرهوریدرزمینۀآب،شهرداریباید
شیوههایسنتیآبیاریفضایسبزراکناربگذارد.باید
بهسمتآبیاریمکانیزهبرویم،هرچنداینکارهزینۀ
آبیاریرابرایواحدهایشهرداریافزایشمیدهد،
چارهایجزایننداریمومنابعآبیاستانمحدوداست.
درکلبایدبگویمکههرقدرهمدرتأمینپایدارمنابع
آبیومدیریتبهرهوریازمنابعآبی،سرمایهگذاری
کنیم،بازهمکماستونیازبهنگاهویژهتریخواهدبود.
مهمتریناولویتبندهدرکمیسیونخدماتشهریو

محیطزیستشورایپنجم،همیناست.

اولویت دوم درزمینۀ چالش های شهری و 
محیط زیستی را در چه حوزه ای وارد می دانید؟

اولویتدوم،مربوطبهشبکۀمستقیمآبیاریاست.
کارهایخوبیهمدراینراستاانجامگرفتهاست.
هدفایناستکهیکرینگازلولهدراطرافشهر
تعبیهشودوبهموازاتاینکار،شبکۀجانبیانتقال
آبسامانیابد.دراینراستاتصفیهخانههاییکه
آبراتصفیهمیکنند،خیلیمهمهستند.برخیاز
تصفیهخانههایمشهد،قدرتتصفیۀبالاییدارندو
آنطورکهدرطرحجامعدیدم،برخیازآنهاحدود
200لیتردرثانیهقدرتتصفیهدارند.درحالحاضر
مابه700لیتردرثانیهآبنیازداریم.این200لیتربر

ثانیه،خیلیبرایماحائزاهمیتاست.برآوردمالی
ساختاینتصفیهخانههاکهدرسالپیشانجامشد،

مبلغ25میلیاردتومانبود.

اگر مدیریت مصرف آب برای مشهد این قدر ضروری 
است، چرا این رینگ آبیاری تا به حال تمام نشده است؟
ریــنــگهــایلولهکشیآب،طرحیاســتکــهدر
100کیلومتردرنــظــرگرفتهشــدهاســتوحــدود
40کیلومترآنبهپایانرسیدهاست.بندهباآقای
مهندسسلامی،مدیرعاملسازمانپارکهاوفضای
سبزشهرداریمشهددربارۀاینطرحصحبتکردم.
ایشانکمبودپیمانکاررایکیازمشکلاتاینطرح
عنوانکردندواینکهبخشهاییازاینطرحهمباید
درفضایترافیکشهراجراشودکهباکندیبیشتری

مواجهمیشود.

 مقداری از هزینه های زیاد شهری مربوط به خیل 
عظیم ورود زائر به مشهد است که 8 برابر بیشتر از 

جمعیت شهر است. فکر نمی  کنید که دولت به این 
شهر باید نگاه ویژه ای داشته باشد؟

مشهد،شهریاستکهسالانه20تا25میلیونزائر
دارد.درستاستکهزائرواردشدهبهشهر،برایشهر
مابرکتداردوظرفیتهایاقتصادیواشتغالفراهم
میکند،ولیازآنطرف،هزینههایینیزبرایشهر
ایجادمیکند.بایدظرفیتهارابههمپیوندبزنیمو
برایاینکهپروژههایشهریراتسریعبخشیم،باید
بتوانیمازمنابعملیهماستفادهکنیم.دولتباید
مشهدرایکشهرملیدرنظربگیردوبودجههاهمبه

همیننسبتتعیینشود.
برایمدیریتبهترشهری،چارهایجزمشارکتمردم
درامورشهرینداریم.شمابهتجربههایمدیریتی
کلانملیکهدرآنبهنقشمردماشارهشدهاستو
مشارکتمردمیراشاهدبودهایم،نگاهیبیفکنید.
هرجاکهمردمواردشدهاند،نظامباعملکردموفقی
مواجهشدهاست.دربسیج،جنگتحمیلی،جهاد
سازندگی،سوادآموزیو...نمونههاییازمشارکت
ــدهمــیشــود.بنابرایناگر ــردمدی موفقیتآمیزم
میخواهیمدرمدیریتشهریهمموفقشویم،باید
مشارکتمردمراداشتهباشیم.جلبمشارکتمردم

نیزجزباایجادزمینههایجذبمشارکتآنهامیسر
نمیشود.

به تازگی آرامستان »بهشت رضوان« در مشهد 
ساخته شده است که از آن، مانند بهشت رضا، 

استقبال مناسبی نمی شود. علت چیست؟
فردوسرضوان،جادۀدسترسیمناسبیندارد.این
معضلبایدرفعشود.اگربخواهیمهمشهریانمااز
دفنامواتدرآرامستانهایتازهساز،کهبسیارهم
برایشهرداریهزینهبربودهاست،استقبالکنند،
بایدشرایطدسترسیوجادههایمناسبیبرایآن
فراهمشود.راهدسترسیمناسببرایآرامستان،یکی
ازبرنامههایبندهاستکهدردستورکارمقراردادهام.

هزینه های رفت و روب در مشهد، بیش از سایر 
شهرستان هاست و مشهد بیشترین هزینه را برای 

رفت و روب شهری اختصاص می دهد . علت این 
هزینه های سر سام آور چیست؟

هزینۀسالانۀکلخدماتشهریدرکلکشور11هزار
میلیاردتوماناســت،درحالیکهفقطدرمشهد
اینهزینهبههزارمیلیاردتوماندرسالمیرسد؛
9درصــدکلکشور.بهعبارتیتقریباًروزی یعنی
3میلیاردتوماندرمشهدهزینۀرفتوروبپرداخت
میشود.باایننگاه،هزینۀخدماتدرمشهدبسیار
گــراناســت.بــرایبرونرفتازاینمشکل،بایداز
نوآوریهاوفناوریهایجدیداستفادهکنیم.باید
بابرپاییاستارتآپهاوشرکتهایدانشبنیان
بهسمتمکانیزهوهوشمندکردنخدماتشهری
پیشرفتتاازهزینههایخدماتشهریکاستهشود.

یکی از موضوعات پر مناقشه، بحث کمربندهای 
حاشیۀ شهر است.روند پیشرفت این کمربندها را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
براساسقانون،شهرداریهاموظفندکمربندهای
حاشیهایایجادکنند.چهازلحاظمحیطزیستیبه
قضیهنگاهکنیموچهازلحاظتوسعۀبیرویۀشهرها،
وجوداینکمربندضــروریاست.بهنظربندهبرای
جلوگیریازتوسعۀشهرها،کمربندسبزبایدایجاد
شودتاازاینطریقحریمشهرمشخصشودوشهرها
ازوسعتیکهدارند،بیشترگسترشپیدانکنند.اگر
شهریبخواهدگسترشپیداکند،نبایدبهصورت
افقیباشد،بلکهگسترشعمودیبایدمدنظرقرار
گیرد.تابهحالاتفاقاتخوبیدراینراستاانجام
گرفتهاستوخودِمندربازدیدیکهازکمربندجنوبی
داشتم،مشاهدهکردمکه2300هکتارفضایسبز
درآنجاایجادشدهاســت.منتهیازبابتپایداری
گونۀگیاهی،درآنبازدید،نقدیعنوانکــردم.در
پوششگیاهینبایدبهسمتگونههایگیاهی،کهبه
آبزیادینیازدارند،برویم؛متأسفانهبخشزیادی
ازکمربندهاازهمیننوعگونههایگیاهیاست.
2کیلومتربالاترازاینناحیه،ارتفاعاتارغوانوجود
داردکهباهمانبارندگیهاییکهناشیازنزولاتجوی
است،بهحیاتخودادامهمیدهد.بایدسعیکنیم
بهسمتگونههاییکهباایننواحیمطابقتدارندو

کمآبهستند،پیشبرویم.

یکی از حوزه های مدیریت شهری، سازمان میادین 
شهرداری است که ارتباط مستقیمی با اقتصاد 
خانواده های مشهدی دارد. فعالیت این حوزه را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
ــدازیبازارچههای نقشسازمانمیادین،راهانـ
محلی،دائموبهطورکلی،رساندناجناسوکالاهای
موردنیازمردمباحذفواسطههاست.براساسآمار
سال94،تعداد43بازارمیوه،26بازاردائمو17بازار
موضوعیدرسطحشهرداریم.دراینزمینهیکنکته
رابایددرنظرگرفتوآن،اینکهنبایددراینموقعیت

بااصنافوکسبۀمحلیواردرقابتشد.

چرا با وجود بیش از 80 بازار تخصصی در سطح شهر، 
استقبال گسترده ای از سوی شهروندان از برخی از 

این بازارها نشده است و برخی از بازارها عملا در حال 
رکود و تعطیلی هستند؟

مشکلبهعدمبرنامهریزیبرایجانماییاینبازارها
برمیگردد.جانماییبرخیازاینبازارهایمیوه

یااشتباهبودهیابهمرورزمان،کاراییخودشرااز
دستدادهاست.بهعنوانمثال،بازاربولوارجانبازرا
درنظربگیرید.دیگردراینمنطقه،جاییبرایپارک
خودروباقینماندهاست.بازارصدفهممشکلات
مخصوصبهخودرادارد.شهرداریدراینمناطق
امکاناتیداشتهوهمانجابازارهارادایرکردهو

مطالعاتکاملیانجامندادهاست.

بازار میادین در تهران فعال تر است و خانواده ها 
به علت مناسب تر بودن قیمت ها در این بازارها، 

استقبال مناسبی کرده اند، ولی این روند تقریباً در 
هیچ یک از بازارهای سازمان میادین دیده نشد. 

علت شکست این طرح در مقایسه با تهران چه بود؟
خیلیگذرااشارهمیکنم،چونبحثمفصلدربارۀ
اینمطلب،زمــانمقتضیخودرامیطلبد.اگر
بازاریرابهبهرهبردارواگذارکردیم،دلیلیندارد
خودمانرابهبهرهبردارتحمیلکنیم.یعنیبهرهبردار
بایدمجازباشدازهرجاییکهبرایاومیصرفد،میوه

خریداریکند.بایدفقطنظارتکنیم،نهاینکهبه
کسیتکلیفویاموضوعیراتحمیلکنیم.

تبلیغات محیطی، یکی دیگر از حوزه های خدمات 
شهری است. در حال حاضر با آلودگی بصری 

مواجه ایم و هر واحد تجاری، هر جور که مایل بوده 
تابلوی تبلیغاتی راه اندازی کرده است که درنتیجۀ 

آن، با ناهمگونی محیطی مواجه شده ایم. چه 
راهکاری برای این موضوع پیشنهاد می کنید؟

که اســت تبلیغاتمحیطی،مدتی ع درموضو
شهرداریواردکارشدهومیخواهدتحتعنوان
»یکسانسازیتبلیغاتمحیطی«کارهاییانجام
بدهد.انتقادبهاینمسئلهاستکهتابلوهای
تبلیغاتی،شهررادچارآلودگیهایبصریکرده
استوبایدیکسانسازیصورتگیرد.عرضمن،
ایناستکهافــرادوشرکتهایفراوانیدربازار
تبلیغاتهستندکهنظراتکارشناسانهدارنــدو
بایدازآنهــاکمکگرفت.نبایدنظراتخودرا،

هرچندکارشناسانهباشد،یکسویهاعمالکنیم؛
چونوقتینظراتکارشناسانهیکسویهشد،عملا
موفقیتچندانیبهدستنمیآورد.اصلامندر
اینمقام،سؤالیدارم.آیامادرکفپوشهای
پیادهروهایسطحشهریکسانسازیکردهایمکه
حالابخواهیمبهیکسانسازیتبلیغاتمحیطی
رویبیاوریم؟!متأسفانهکفپوشهایپیادهروها
باهمسازگارینداردوکلاباهممتفاوتاند.اینکه
مابهاصناففشاربیاوریموهزینهایبهآنها
تحمیلکنیمکهتابلوهایســردرمغازهراتغییر
دهند،درستنیست.درشرایطخاصِفعلی،که
فشاراقتصادیفراوانزیادوبازارهاراکدشدهاند،
اینکارجزنارضایتیبرایمردم،چیزیبهدنبال
نخواهدداشت.قانونگذار،قانونراگفتهاستو
شهرداریحتماًبایدقانونرااجراکند،ولیعرض
منایناستکهمیتوانیماینقانونراتاحدی
ــردمهــمرضایت منعطفکنیم،بــهطــوریکــهم

داشتهباشند.

شناسنامه
ــال1343 محمدحاجیانشهریس
درمشهدبهدنیاآمدودیپلمتجربی
ــنشهراخــذکــرد.وی خــودرادرای
کارشناسیخــودراســـال1369در
دانشگاهشهیدچمراناهـــوازودر
رشتۀگیاهپزشکیگذراندوبلافاصله
درســـال1370وبــارتــبــۀ3موفقبه
پذیرشدردانشگاهتهراندررشتۀ
مقطع  در گیاهی بیماریشناسی
کارشناسیارشدشد.اودرکناردرس
درسازمانجهادسازندگیخراسان
نیزمشغولبهکاربود.یکباردرکنکور
ــارجبهکشورشرکتکرد دکتریخ
وازقضاقبولهمشــد،ولــیبهدلیل
ــانو شرایطوخیماقتصادیآنزم
کــاهــششــدیــدقیمتنــفــت،دولــت
نتوانستدانشجویانبورسیۀدکتری
ــزامکند. ــارجازکشوراع خودرابهخ
حاجیانشهریپسازانصراف،دوباره
شانسخودرادرکنکورداخلیدکتری
ــردوایــنبــارموفقشــدبا امتحانک
کسبرتبۀیک،جوازتحصیلدررشتۀ
قارچشناسیگیاهیدرمقطعدکتری
دانشگاهتهرانرابهدستآوردودر
سال1383ازاینرشتهفارغالتحصیل
وی تخصصی فعالیتهای  شـــود.
جهاد بعدها و سازندگی جهاد در
ــهداشــت.مدیرحفظ کشاورزیادام
نباتاتاستانخراسان،رئیسبخش
تحقیقاتگیاهپزشکیاستان،معاون
ادارۀبرنامهریزیوپشتیبانیمرکز
تحقیقاتکشاورزیومنابعطبیعی
وعضوهیئتعلمیایننهادورئیس
ســازمــاننظاممهندسیکشاورزی
ومنابعطبیعیخــراســانرضــوی،
گوشهایازفعالیتهایسهدههای
حاجیانشهریدرســازمــانجهاد
کشاورزیاستانخراسانرضویاست.
ویبهدلیلتجربهایکهطیچنددهه
درزمینۀمنابعآبهایزیرزمینیمشهد
وفضایسبزاینشهرکسبکردهاست،
تصمیمگرفتاینتجاربرادرمدیریت
شهریبهاجرابگذارد؛لذادرانتخابات
پنجمیندورۀشورایشهرمشهدشرکت
کردوباکسبرأیمردمموفقبهعضویت
درایننهادشد.حاجیانشهریدرحال
حاضر،ریاستکمیسیون»خدمات
شهری،بهداشت،سلامتومحیط

زیست«شورارابرعهدهدارد.

نتیجۀ بلند مرتبه سازی 
 ایجاد جزایر گرمایی 

در شهر است
مشهد دو طرح جامع و تفصیلی دارد 

که هنوز ابلاغ و یا اجرا نشده است. شما 
فکر می کنید که فعالیت های فعلی 

شهرداری، بعدها و بعد از اجرای این دو 
طرح، با این طرح مغایرت پیدا نخواهد 

کرد؟
امکاندارد.یکیازچالشهایپیش
رو،موضوع»طرحجامع«و»تفصیلی«
است.بهعنوانمثالدرحوزۀاحداث
فضایسبز،بایدجانماییفضاهای
سبزدرایــنطرحهاازهمینالان
پیشبینیشودواینجانماییقطعی
همباشد.بهعنوانمثال،مشکلفضای
سبزمنطقۀثامنایناستکهدراین
طرحها،مکانهاییبرایفضایسبز
درنظرنگرفتهبودند.الانطرحهای
جایگزینیبرایایجادفضایسبزدر
ایــنمنطقهپیشنهادمیشود،ولی
گماننکنمبهخوبیجوابدهد.باید
درطراحیشهریبهایننکاتتوجه
داشتهباشیموبهموازاتپیشبردفضای
سبزدراینطرحها،بهبلندمرتبهسازی

همتوجهویژهایداشتهباشیم.

بلند مرتبه سازی چه مضراتی برای 
محیط زیست شهری مشهد می تواند 

داشته باشد؟
ــهباعث جــهــتاصــلــیوزشبـــادک
جابهجاییهوادرمشهدمیشود،دو
جریانِدائم»غرب«و»شرقبهجنوب
شرق«است.اگرمابلندمرتبهسازی
نامناسبیدرپیشبگیریمودرجهت
حرکتاینبادها،بلندمرتبهسازیکنیم،
جهتوزشبادمنحرفمیشود.اینکار
باعثمیشودجزایرگرماییدرمشهد
ایجادشودوبهمیزانآلودگیهوایشهر
مشهدافزودهخواهدشد.گرمشدنهوا
میتواندتبعاتبعدیرابهدنبالداشته
ایــنیکتهدید باشد.فکرمیکنید

زیستمحیطیبرایمشهدنیست؟

 تولید زباله در مشهد
2 برابر استاندارد جهانی

مشهد با 25 میلیون زائر در سال مواجه 
است و زباله هایی که این جمعیت 

به همراه جمعیت ثابت شهر تولید 
می کنند، زیاد است. آیا مدیریت این 

حجم پسماند، چالشی جدی نیست؟
درمشهد . دقیقاً مهم، یکچالش
دوبرابراستانداردجهانیزبالهتولید
میشود.استانداردجهانیبهازایهر
نفر350تا400گرمزبالهاستواین
میزاندرشهرمشهدبهدلیلمسافرت
ــراوانبهآن،به600تا800گــرمدر ف
هرنفرمیرسد.درهرروزبین1600
ــنزبــالــهدرمشهدتولید تــا2000تـ
میشود.درسالهایگذشته،مشهد
یکالگودرزمینۀمدیریتپسماندبود
وشهرهایدیگرازمدیریتاجرایی
ومدیریتیپسماندشهرداریمشهد
برایخودالگوبرداریمیکردند،ولی
چندسالیاستکهازاینرویهعقب

افتادهایم.

دفن زباله، خطرات بسیاری دارد و 
مشکلات زیست محیطی زیادی به 

دنبال خواهد داشت. برای راه های 
جایگزین چه راهکارهایی در نظر 

گرفته اید؟
درحالحاضر،کارخانههایبازیافت
کاغذ،شیشهو...درمشهدمشغولبه
کاراست،ولینسبتتولیدآنبهنسبت
زبالههایتولیدیکماســت؛یعنی
حــدودیکششمزبالههایتولیدی
است.اینبرایکلانشهرمشهدجالب
نیست.تازهبخشزیادیازاینزبالهها
دفنمیشود.بخشمهمیازدفنهم
مربوطبهشیرابۀآناستکهداستان
جداگانهایدارد.درتهرانبرایتصفیۀ
تعبیه نهای تصفیهخا به، شیرا یــن ا
شدهکهمیتواندازشیرابۀموجود،
آبخالصتولیدکند.ازاینآببرای
آبیاریفضایسبزهمانکارخانههای
بازیافتاستفادهمیشود.درمشهد،
یککارخانۀبیوگازتأسیسشدهاست
کهازگازمتانولناشیاززباله،انرژی
بــرقتولیدمیکند،ولــیمیزانآن
قابلتوجهنیست.اگربخواهیمازدفن
استفادهنکنیمتامشکلاتمربوطبه
بهسمت باید باشیم، نداشته را آن

زبالهسوزهاپیشرویم.

 طرح ایجاد زباله سوزها توفیق چندانی 
نداشته است. علت آن چیست؟

فکرمیکنمکهطرحایجادکارخانۀ
زبالهسوزدوسالاستکهدردست
ــداماســتوبهدنبالسرمایهگذار اق
همهستند،ولیبهدلیلنگاهکلانی
کهبهاینقضیهبــوده،یاعدمتحقق
خواستههایسرمایهگذار،اینموضوع
معطلماندهاست.باتوجهبههزینۀ
زیادیکهسیستمهایزبالهسوزدارند،
بایدبهسمتجذبسرمایهگذاربرویم.

بهتر نیست به سمت بازیافت زباله 
رفت؟

تهیۀکمپوستاززباله،یکیازراههای
بازیافتزبالهاست،ولیمشکلاتیبه
همراهخودداشتهاست.درحالحاضر
مشکلیکهکارخانۀکمپوستشهرمان
دارد،ایناستکهاستانداردیبرایآن
متصورنیست.یعنیبراساسقانون،
ادارۀاستانداردبایداستانداردهای
کمپوستراتعیینمیکردامااینکاررا
انجامندادهوشهرداریهمآنراپیگیری
نکردهاست.جهادکشاورزیاستان
استاندارد ایــنکمپوست میگوید
نیستوکیفیتندارد.حتیشهرداری
هم،کهبهنوعیمصرفکنندۀعظیم
اینکمپوستهاوکودهایکشاورزی
ــرایفضایسبزشــهــرداریاست، ب
درمــصــرفآناحــتــیــاطمیکندو
خردهشیشههایی بهدلیل میگوید
کهدراینکمپوستاست،نمیتوان
بهطورگستردهازایــنکمپوستدر
ــرد.البته فضایشهریاستفادهک
فیلترهاییبرایعدمورودشیشهبهاین
کمپوستهاتعبیهکردهاند،ولیکامل
نبودهاست.بایددراینزمینهبهدنبال
بازیافتشیشهباشیم.بازیافتشیشه،
اولویتیاســتکهبایدانجامگیرد.
کاردیگریکهدرزمینۀبازیافتزباله
میتوانیمانجامدهیمودرحالحاضر
دربرخیاستانهایکشورهمانجام
میگیرد،تولیدآر.دی.افاست؛یعنی
سوختهایجدیدیکهمیتواناز
زبالهاحیاکردودربرخیازصنایعمانند
کارخانههایسیمانازآناستفاده

میکنند.

برای جانمایی بازارهای میوه مطالعه نشده است

دکتر محمد حاجیان شهری
 از مهم ترین اولویت های کمیسیون »خدمات شهری، بهداشت، سلامت و محیط زیست«
 در شورای پنجم می گوید

 مدیریت مصرف بهینۀ آب 
در فضای سبز

دربارۀ میهمان
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